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 ش�ما ازجمله اعضای فعال كميته آموزشي 
انجمن بي�ن الملل�ي انتقال خ�ون )ISBT( در 
منطق�ه »ام�رو« )خاورميان�ه و ش�مال آفریقا( 
هستيد. لطفا كمی درخصوص فعاليت های این 

انجمن توضيح دهيد؟
این انجمن به مدت 80 سال است که فعالیت هایش 
را در حوزه ه��ای گوناگون ب��ا برگزاری س��مینارها، 
کارگاه های علوم انتقال خون و طب، کمک به سازمان ها 
و مراکز انتقال خون برای بهب��ود فعالیت های کمی و 
کیفی، برگزاری سمینارهای مشترک با انجمن های 
علمی جهانی و س��ازمان های انتقال خ��ون و... انجام 
می دهد. این سازمان همچنین سایت فعالی دارد که 
این سایت علمی، بسیاری از فعالیت های مهم و جدید 
در این حوزه را ب��ه صورت ویدئویی و صوتی در اختیار 
پژوهشگران و س��ایر افراد قرار می دهد و از این حیث 
اثرگذاری بسیاری بر فعالیت های موجود در این راستا 

دارد. 

  ایران از چه زمانی به عضویت این س�ازمان 
درآمده است؟

متاس��فانه درح��ال حاض��ر 
س��ازمان انتقال خون ایران عضو 
این سازمان نیس��ت و تنها افراد 
به صورت مجزا امکان عضویت در 
این سازمان را دارند و افراد بالای 
65 سال و همچنین دانشجویان 
نیز چنانچه عضو این س��ازمان 
ش��وند، ام��کان بهره من��دی از 
مزایای خاص و ویژه ای را خواهند 

داشت. 

  چطور سازمان انتقال خون 
عضو این سازمان نيست؟ دليل خاصی برای عدم 

عضویت وجود دارد؟
متاس��فانه این حق از ما سلب ش��د و یکی از دلایل 
اصلی آن را می توان به دلیل مش��کلات موجود بر سر 
نقل و انتقال پول و تحریم های اقتصادی دانست. این 
مشکل نیز بدون ش��ک اثرگذاری منفی در این زمینه 
برجاگذاشت. چرا که حضور سازمان به صورت رسمی 
می تواند بسیار اثرگذار باشد و از سویی بسیاری از افراد 
نیز از این امر اطلاع ندارند که می توانند به صورت فردی 

عضو این سازمان شوند. 

 ای�ن تاثيرگ�ذاری در چه حدی اس�ت؟ آیا 
توانسته تاثيری در فعاليت سازمان و به صورت 

كلی چرخه اهدای خون ایجاد كند؟
نمی توان گفت خلل ایجاد کرده چرا که انتقال خون 
ایران نه تنها در منطقه بلکه در آسیا پیشرو است. ما نباید 
و نمی توانیم خود را با کشورهای توسعه یافته غرب اروپا 
و شمال آمریکا مقایسه کنیم. اما در مقایسه با کشورهای 
درحال توسعه، ما نه تنها از آنها عقب تر نیستیم بلکه در 
بسیاری از بخش ها نیز پیشروییم. اما آنچه همواره عامل 
حرکت رو به جلوی یک سازمان و موفقیت آنها می شود، 
داشتن بودجه تخصصی مناسب و به اندازه است. ما در 

سازمان انتقال خون با کمبود بودجه مواجه  هستیم و در 
نتیجه بسیاری از فعالیت های تخصصی با مشکل مواجه 
می ش��ود. از س��وی دیگر تمامی خدمات این سازمان 
به صورت رایگان اس��ت و با توجه به مصرف نادرست و 
بی رویه در این زمین��ه، برای افزایش بودجه نیز همواره 
با مش��کل مواجه بوده ایم. البته در تمامی کش��ورهای 
دنیا نیز همین روال اس��ت و خون 
فروخته نمی ش��ود، بلکه خدماتی 
که روی خ��ون انجام می ش��ود به 
فروش می رس��د. اما درحال حاضر 
تمام��ی فعالیت های س��ازمان زیر 
نظر دولت است و سازمان در حوزه 
قوانین دستش بس��یار بسته است 
و به همین دلیل نیز با وجود ضعف 
بودجه ای، نمی تواند فعالیت هایش 
را آنطور که باید و ش��اید گسترش 

دهد. 

 این ضعف�ی ك�ه ش�ما از آن ن�ام می برید، 
درنهایت ممکن اس�ت به ض�رر مصرف كننده 
باشد و شامل افزایش قيمت شود. اما شما برای 
مرتفع ك�ردن این مش�کل اقدامی ه�م انجام 

داده اید؟
اینطور نیست. در حقیقت ما نیاز به بودجه بیشتری 
داری��م و ب��رای افزای��ش بودجه نیز تلاش��ی صورت 
نپذیرفته اس��ت و زیر لوای دولت بودن نیز نتوانسته 
آنطور که باید و ش��اید اثرگذار باش��د. از س��وی دیگر 
س��ازمان انتقال خون برای تغییر در اساس��نامه اش 
تاکنون تلاش بسیاری کرده است. اما این قانون توسط 
مجلس منتشر شده و چنانچه قرار بر تغییرش باشد، 
باید تحت عنوان لایحه ای توسط دولت به مجلس ارایه 
شود و کمیسیون بهداشت مجلس نیز به این نتیجه 

برسد که این قانون باید تغییر کند. 

   شما دقيقا خواهان چه تغييری هستيد؟ 
ما خواستار این هستیم که سازمان به صورت هیأت 

امنایی اداره شود.
 این امر می تواند بس��یار به فعالیت های س��ازمان و 
افرادی که با آن در ارتباط هس��تند کمک رسان باشد 
و بسیاری از مشکلات و موانع فعلی که با آن دست به 

گریبان هستیم را از پیش پایمان بردارد. 

  بگذارید به بحث خودمان بازگردیم. درحال 
حاضر مشکلات اصلی كه سازمان انتقال خون با 

آن درگير است، چيست؟
یک��ی از اصلی ترین مش��کلاتی که درح��ال حاضر 

ای��ن چرخه را با مش��کل مواجه 
ساخته اس��ت، ضعف عمده در 
زمینه مصرف صحیح و منطقی 
در مراکز درمانی است. متاسفانه 
ما ب��ا این مش��کل مواجه ایم که 
زمانی که خون به مراکز درمانی 
داده می ش��ود، سیستم مراقبت 
از خون به ش��کل صحیح اتفاق 
نمی افتد. ما بای��د بدانیم که این 
خون در چه وضعیتی اس��ت، آیا 
به دس��ت متقاضی رسیده؟ این 
امر نیز خود نیازمند یک سیستم 

هوشمند میان مراکز درمانی و س��ازمان انتقال خون 
اس��ت که درحقیقت سرنوش��ت خون را م��ورد رصد 
قرار دهد. مش��کل دیگر اما جدا از مسائل تخصصی و 
چرخه ای موج��ود در این زمینه، کمب��ود متقاضیان 
زن برای اهدای خون است که بسیار کمتر مورد توجه 
قرار گرفته است. در کشورهای درحال توسعه نسبت 
50، 50 میان زن��ان و مردان برقرار اس��ت اما در ایران 
تنها 10 درصد خانم ها متقاضی اهدای خون هس��تند 
و 90 درصد بقیه از میان مردان اس��ت. این امر نیازمند 
آموزش و از سوی دیگر تبلیغات گسترده در این راستا 
است. اگر س��ازمان انتقال خون می خواهد در آینده در 
این راستا موفق باشد، باید از هم اکنون برای جذب زنان 
برنامه ریزی کند و برای از بین بردن باورهای نادرستی 
مانند این که زنان قادر به این عمل نیستند و جثه و وضع 
بدنی آنها نمی تواند جوابگو باشد، گام بردارند. این امر 
بدون شک به نفع خود بانوان و سلامتی آنها خواهد بود. 
در این راستا نیز بار دیگر مشکل کمبود بودجه برجسته 
می شود. زمانی که بودجه کافی وجود ندارد، در نتیجه 
آنها س��عی می کنند تا بر جمعیتی که در اهدای آنها 

شکی وجود ندارد- یعنی آقایان- تأکید کنند. 

 این مس�أله در سایر كش�ورهای منطقه به 

چه شکل است؟
متاسفانه این مشکلی اس��ت که گریبانگیر تمامی 
کش��ورهای درحال توسعه اس��ت و دلیل آن نیز نبود 
آموزش درس��ت در این راستاس��ت. اما در این میان 
کشوری مانند تاجیکس��تان نیز وجود دارد که از این 
قاعده مستثنی است. در این کشور زنان درصد بالاتری 
از اهدا را به نس��بت مردان دارند و البته دلیل آن را نیز 
رفتن بسیاری از مردان برای کار به کشور روسیه است 
و در چنین شرایطی زنان جور این مقوله را کشیده اند. 

اما سایر کشورهای منطقه وضعی مشابه ایران دارند. 

  ح�ال كمی به وضع اهداكنن�دگان خون در 
داخل بپردازیم، از منظر كمی و كيفی وضع آنها 

را چطور ارزیابی می كنيد؟
خوشبختانه کش��ور ما جزو معدود کشورهای آسیایی 
است که در آن خون به ش��کل صددرصد داوطلبانه اهدا 
می شود. البته کشورهای دیگری چون ژاپن، کره جنوبی، 
تایوان، سنگاپور، مالزی و امارات متحده عربی نیز در این 
لیس��ت قرار دارند. اما در باقی کش��ورها تنها  درصدی به 
شکل داوطلبانه است و باقی به طرق گوناگون مانند فامیلی، 
جایگزی��ن و بخش��ی نیز ب��ه صورت 
دریافت پول است.  درصد اهداکنندگان 
در ای��ران، 27 در 1000 اس��ت. به این 
معنا ک��ه در جمعیتی  ه��زار نفره، 27 
نفر داوطلب اهدا هس��تند که این امر 
در مقایسه با کشوری مانند آمریکا که 
در آن از میان هر  هزار نفر، 50 نفر اهدا 

می کنند، تعداد مناسبی است. 

  اما این گفته كمی با سخنان 
ش�ما درخصوص كم�ی تعداد 
داوطلبان از یک سو و همچنين 

نبود بانک خون مناسب، منافات دارد... 
میزان نیاز به خون، نسبت مستقیمی با توسعه یافتگی 
بهداشت هر کشور دارد. در کشورهای اروپایی و همچنین 
کشورهای آمریکایی این نیاز بیش از سایر مناطق به چشم 
می آید چرا که این مناطق دارای سیستم بهداشتی قوی 
هستند. در آنها عمل های جراحی گس��ترده ای صورت 
می پذی��رد که هرک��دام نیازمند وجود خون بیش��تری 
هستند، از س��وی دیگر هرچه کشوری جمعیتی پیرتر 

داشته باشد نیز نیازمندی اش بیشتر می شود.
 اما آنچه ش�ما از آن س�خن گفتيد درخصوص 
جمعيت آموزش دیده و آگاه اس�ت ك�ه بله در این 
زمينه با كمب�ود مواجه هس�تيم، به ای�ن معنا كه 
س�ازمان انتقال خون موظف است و باید سعی كند 
كه جمعيتی سازمان یافته و آگاه ایجاد كند. افرادی 

كه بدانند چرا باید خون بدهند؟
 ش��رایط اهدای خون چیس��ت و از س��ویی به صورت 
صادقانه با پزشکان مواجه شوند و به آنها اطلاعات درست 
دهند. این امر نیز بس��یار دشوار اس��ت و البته روش های 
مختلف و خاص خود را دارد که باید برای دستیابی به این 
مهم، سازمان انتقال خون تمامی تلاش خود را مبذول دارد 
و در این صورت است که می توانیم مشکلات این حوزه را 

کاهش داده و از طرفی راه های پیشرفت را هموار کنیم. 

عضو انجمن بين المللي انتقال خون در گفت وگو با »شهروند«

حضور 10 درصدی زنان برای اهدای خون در کشور

دريچه

اهدای خون، اهدای زندگی است. سال ها پیش 
با مادر همس��رم به خاطر بیماری ای که داشت به 
بیمارس��تان رفتیم و پیگیر درمان بیماری ایشان 
ش��دیم. در همان حوالی که قدم می زدم به طبقه 
پایین بیمارستان رفتم و دیدم خانمی به شدت گریه 
می کند.  به حدی این تصویر ناراحت کننده بود که 
من تا این زمان کس��ی را ندیده بودم که این گونه 
ناراحتی را از خود بروز بدهد. برایم عجیب بود زیرا 
ابراز ناراحتی های زیادی از اف��راد مختلف دیده ام 
اما کس��ی را ندیده ام این گونه از موضوعی ناراحت 
باشد یا بخواهد چنین واکنش��ی را نشان دهد. از او 
پرسیدم که چه اتفاقی افتاده است و چه موضوعی 
باعث ش��ده که تا این حد به هم ریخته ش��ود؟ در 
جوابم کمی مکث کرد یعنی نمی توانست از حجم 
گریه زیاد، جواب مرا بدهد. کمی گذش��ت حالش 
بهتر نشد فقط تا این حد توانست خودش را کنترل 

کند که جوابی به من بدهد، 
گفت؛ پسرم...  متعجب شدم 
و از او پرس��یدم پسرت چه؟ 
چه اتفاقی برای پس��ر ش��ما 
افتاده اس��ت. ش��روع کرد به 
صحبت کردن و گفت پسرم 
تصادف وحش��تناکی کرده 
و اصلا دکتره��ا به من جواب 
درس��تی نمی دهن��د، فقط 
می گویند که برو برای پسرت 
خ��ون پیدا ک��ن ت��ا از مرگ 
نجات پیدا کند. این صحبت 
را که شنیدم جا خوردم و از او 

پرسیدم چه گروه خونی ای احتیاج دارد و می تواند 
مش��کل او را حل کند... گفت از صبح دنبال گروه 
خونی هس��تیم که تا این زمان نه در بانک خون و 
نه در هیچ بیمارس��تانی که موضوع��ات خونی را 
پیگیری می کن��د، پیدا نکرده ایم. پرس��یدم گروه 
خونی پسر شما از چه نوع است گفت Oمثبت؛ جا 
خوردم زیرا من هم Oمثبت هستم، حس عجیبی 
در من به وجود آمد. با خودم گفتم تمام اینها مانند 
یک قصه است. من باید با این گروه خونی در اینجا 
باشم و ش��اهد ماجرای این مادر و فرزند نیز باشم، 
حالا باید چه کنم... به آن خانم گفتم حاضر هستم 
تا این کار را انجام دهم. اه��دای خون را آغاز کردم 
و آزمایشات مختلف را انجام و با موفقیت توانستم 
به آن جوان کمک کنم. بعد از این موفقیت چهره 
خانواده این زن را که دیدم تازه متوجه شدم که چه 
کاری را انجام داده ام. از آن به بعد متوجه ش��دم که 
یک قطره خون هم می تواند چه تاثیری در زندگی 
یک شخص بگذارد. از آن زمان به بعد سعی کردم 

تا در فعالیت هایی که مربوط به حوزه اهدای خون 
می ش��ود بیشتر مش��ارکت داشته باش��م و به آن 
بپردازم. اس��تان اراک یکی از آن استان هایی است 
که اهدای خون در آن به ن��درت انجام می پذیرد، 
از این رو این داس��تان را که متوجه ش��دیم سعی 
کردیم برنامه ای را معین کنیم ک��ه هر ماه یا یک 
مدت مشخص به این استان س��فر کنیم و با افراد 
زیادي در مراکز اهدای خون اس��تان حاضر شویم. 
ما هر یک ماه یا دو م��اه یکبار با مینی بوس به آنجا 
می رویم تا بتوانیم کاری را صورت دهیم. فرهنگ 
اهدای خون در کش��ور ما به خوبی جا نیفتاده و به 
این فرهنگ توجهی نمی شود. این موضوع یکی از 
موضوعاتی است که اگر به آن به خوبی دقت نشود، 
عاقبت و حاصل آن از دس��ت دادن جان خیلی از 
انسان هاس��ت. البته این موضوع خیلی بستگی به 
تبلیغات و عدم آگاهی م��ردم در جامعه دارد. من 
از خیلی ها که س��وال می کنم 
و برایش��ان از موضوعات��ی در 
باب اه��دای خ��ون صحبت 
می کن��م، برای خیل��ی از این 
افراد این موضوع گنگ است و 
برایشان جا نیفتاده. تا جایی که 
نمی شود به آنها خرده گرفت 
زیرا اگر ش��ما در همین زمان 
هم بخواهید به مرکزی بروید 
و خونتان را اهدا کنید به همین 
راحتی هم امکان پذیر نیست یا 
بستری فراهم نیست که شما 
بخواهید این کار را انجام دهید. 
سازمان هلال احمر هر چند ماه یکبار اعلامیه ای را 
در معرض عموم قرار می دهد تا مردمی که داوطلب 
هستند برای فعالیت های داوطلبانه اقدام و به مراکز 
اهدای خون مراجعه کنند.  اما ش��ما اگر در همین 
زمان به یک بیمارس��تان مراجعه کنید، قطعا این 
کار را برای شما انجام نمی دهند و بهانه های مختلف 
برایتان می آورند. مش��کل بزرگی ک��ه ما در بحث 
اهدای خون در کش��ور داریم این است که آدرس 
یا راهنمایی در این موضوع نداریم. اگر این فرهنگ 
به خوبی جا بیفتد، قطعا خانواده که جمع آن یک 
جامعه می شود، همه بر این تلاش خواهند بود که 
هر چند وقت یکبار درباره این موضوع کاری را انجام 
دهند. اگر بتوانیم در جامعه موضوع اهدای خون را 
به صورت یک فرهنگ درس��ت جا بیندازیم، قطعا 
خیلی از مشکلات ما در قبال بیمارانی که به خون 
احتیاج دارند حل خواهد شد و از این بابت خیلی از 
افراد از این کمک ها بهره خواهند برد و این به کمک 

جامعه ما است.  

کمک به جامعه

|  زهرا ملک محمدی  |   امدادگر هلال احمر|

|  طرح نو|  فروغ فکری|  »جایگاه مان در اهدای خون مناسب است و از تمامی كشورهای منطقه در این راستا 
عملکرد بهتری داشته ایم...« این را دكتر احمد قره باغيان، عضو هيأت علمی سازمان انتقال خون ایران، استاد 
دانشگاه و همچنين ازجمله اعضای فعال انجمن بين المللي انتقال خون )ISBT( در منطقه »امرو« )خاورميانه 
و شمال آفریقا( می گوید. وی جایگاه ایران در زمينه انتقال خون را درحالی مناسب می داند كه بسياری بر این 
باورند كه ایران در این راس�تا دارای ضعف است و از سویی بانک خون قوی ندارد و اما دكتر قره باغيان بر این 
باور است كه ایران در زمينه مسائل مربوط به انتقال خون، اهدای خون و مسائل مربوط به نگهداری و... نه تنها 
از كشورهای منطقه عقب نيست، بلکه از تمامی آنها نيز پيشروتر است و چنانچه ضعفی نيز در این راستا وجود 
دارد مربوط به كمبودهای موجود در زمينه بودجه ای و از سوی دیگر نبود آگاهی بخشی به طيف های گوناگون 
جامعه است، چنانچه با ضعف حضور زنان در این زمينه مواجهيم و تنها 10 درصد از زنان به عمل اهدای خون 

می پردازند... گفت وگوی ما با وی درخصوص مشکلات موجود در این حوزه در پی می آید. 

نگاه 

آموزش ضروری فعالیت های داوطلبانه

یکی از دوس��تان خوب من بیماری بسیار حادی 
داش��ت. مراحل مختل��ف درم��ان را در زمان های 
مختلف طی کرد اما این بیماری ت��ا جایی او را مورد 
تهاجم قرار داد که ما از ش��هر خودمان به دلیل نبود 
امکانات درمان��ی به تهران نقل م��کان کردیم تا در 
مراحل درمان و مراقبت ه��ای ویژه قرار گیرد. دلیل 
بیماری دوست ما برمی گش��ت به مشکلات خونی 
که برای او به وجود آمده ب��ود. ما در تهران دربه در به 
دنبال خون برای این شخص بودیم. از تمام دوستان 
و آش��نایانی که می شناختیم، طلب کمک کردیم و 
خواس��تیم تا هرکدام اگر امکان دارد به این شخص 
خون اهدا کنند. اما خون هیچ کدام از ما و دوس��تان 
ما موردنیاز این فرد نبود. او هر روز از مراحل بیماری 

خ��ود رنج می برد م��ا درصدد 
بودیم تا راه ی��ا چاره ای را برای 
مش��کل او پی��دا کنی��م و در 
مراحل درم��ان او تأثیر مثبت 
بگذاریم. از نظر زمانی ما وقت 
اندکی برای درمان داش��تیم و 
پزشکان به ما اعلام کردند که 
هرچه زودت��ر باید برای بیمار، 
خون موردنظ��ر را پیدا کنیم. 
ش��ماره تلفنمان را روی کاغذ 
نوشتیم و این کاغذ را در نقاط 
مختلف درمانی یا پایگاه های 

هلال احمر پخش کردیم تا بتوانیم شخصی را پیدا 
کنیم که به دوس��ت ما کمک کند. چن��د روزی را 
ما با انتظار پشت سر گذاش��تیم و چشم به راه کسی 
بودیم که از آن داخل بیاید و خون خود را به دوست 
ما اهدا کند. انتظار ما به سر رسید و فرد موردنظر به 
بیمارس��تانی که ما در آنجا حضور داشتیم مراجعه 
کرد و گفت، من داوطلب هس��تم و شماره و آدرس 
ش��ما را دیدم و گفتم مراجعه کنم تا بتوانم مشکل 
شما را حل کنم. این ش��خص در مراحل اول درمان 
قرار گرفت و جالب ای��ن موضوع بود که نه تنها گروه 
خونی این شخص با دوست ما مترادف بود بلکه باید 
زیرمجموعه تری��ن مراحل خونی این ش��خص هم 
اعم از پلاکت های آن با فرد موردنظر تش��ابه داشت. 
خوشبختانه تمام مراحل آزمایش از مثبت بودن روند 
آزمایشات حکایت داشت و خون یا حتی پلاکت های 

فرد موردنظر هم با دوست ما مطابقت داشت. جالب 
بود شخصی آمد بدون این که مارا بشناسد و بداند که 
چه کسی هستیم به ما کمک کرد و یک هفته زندگی 
خود را به خاطر دوس��ت مان به مخاطره انداخت. از 
آن به بعد برایم جالب ش��د که چگونه و به چه دلیل 
یک انسان می تواند به خاطر شخص دیگر زندگی و 
حتی س��لامتی خود را به خطر بیندازد. اما تصمیم 
گرفتم که من هم یکی از اهداکنندگان خون باشم 
و تاکنون هم توانستم که این وظیفه را به خوبی انجام 
دهم و تا زمانی هم که بتوانم این کار را انجام خواهم 
داد. بعد از این موضوع آشنایی زیادی با مسأله خون 
و پلاکت ها پیدا کردم. حتی وضع داوطلبانی که در 
کشور خون اهدا می کنند را مورد بررسی قرار دادم. 
ما در کش��ورمان به حدی در 
این موضوع ضعیف هستیم و 
ش��مار اهداکنندگان خون در 
کش��ور ما کم و محدود است. 
از ای��ن رو بهتری��ن پادزهر یا 
شاید فرهنگس��ازی در کشور 
ما بح��ث تبلیغات باش��د که 
اگر ب��ه صورت درس��ت انجام 
پذی��رد قطع��ا موفقیت آمیز 
اس��ت. باره��ا در تلویزیون و 
مراکز مختلف دیگر مشاهده 
کرده ای��م که به بح��ث درباره 
موضوعات مختلف پرداخته می ش��ود اما در بحث 
اهدای خون مهم ترین مس��أله بح��ث تجربه کردن 
است. کسانی که در این بحث تجربه دارند، می دانند 
که اهدای خون و کس��ی که به خون احتیاج دارد در 
چه مرحله ای است و به چه اندازه می تواند تاثیرگذار 
باش��د. آموزش موضوع اهدای خ��ون یا هر فعالیت 
داوطلبانه دیگر باید از مدارس کشور شروع شود و به 
بچه ها از کودکی آموزش داده شود. این رفتار می تواند 
سازنده باشد.  موضوع دیگر که در بحث اهدای خون 
حایز اهمیت است، بحث س��لامتی خود فرد است. 
در خانواده ما تمام اف��راد خون می دهند و در این امر 
شرکت می کنند. نکته ای که از تمام آنها به گوش من 
می رس��د، این موضوع است که چه آرامش و راحتی 
را از لحاظ جسمی پس از هر بار که خون می دهند، 

حس می کنند.  

در خانواده ما تمام
 افراد خون می دهند و

 در این امر شركت می كنند. 
نکته ای كه از تمام آنها

 به گوش من می رسد،
 این موضوع است كه چه 
آرامش و راحتی را از لحاظ 

جسمی پس از هر بار كه خون 
می دهند، حس می كنند

 اگر بتوانيم در جامعه موضوع 
اهدای خون را به صورت یک 
فرهنگ درست جا بيندازیم، 

قطعا خيلی از مشکلات ما 
در قبال بيمارانی كه به خون 

احتياج دارند حل خواهد شد و 
از این بابت خيلی از افراد از این 
كمک ها بهره خواهند برد و این 

به كمک جامعه ما است

ميزان نياز به خون، 
نسبت مستقيمی با توسعه 
یافتگی بهداشت هر كشور 

دارد. در كشورهای اروپایی و 
همچنين كشورهای آمریکایی 
این نياز بيش از سایر مناطق 

به چشم می آید چرا كه 
این مناطق دارای سيستم 

بهداشتی قوی هستند

سازمان انتقال خون
 برای تغيير در 

اساسنامه اش تاكنون تلاش 
بسياری كرده است. اما 
این قانون توسط مجلس 

منتشر شده و چنانچه قرار 
بر تغييرش باشد، باید تحت 
عنوان لایحه ای توسط دولت 

به مجلس ارایه شود
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